



النشرة اليومية للاتحاد UAC DAILY MONITOR

17 حزيران (يونيو) 2025 نشرة يومية إلكترونية تصدر عن اتحاد الغرف العربية

KHALED HANAFY WAS ELECTED AS A MEMBER OF THE GENERAL COUNCIL OF THE WORLD CHAMBERS FEDERATION

The International Chamber of Commerce (ICC) has appointed Dr. Khaled Hanafy, Secretary-General of the Union of Arab Chambers, as one of 20 members selected worldwide to the World Chambers Federation General Council for a three-year term, from July 1, 2025, to June 30, 2028.

The Chamber announced in a statement that "this appointment reflects the confidence the international community has placed in your expertise and commitment."

The International Chamber of Commerce (ICC) noted that it looks forward to working and cooperating with the Secretary-General of the Federation, the Chambers, and the Federations of Arab Chambers to enhance cooperation between chambers, support small and medium-sized enterprises, and contribute to strengthening the global community of chambers of commerce.

The Union's Secretary-General, Dr. Khaled Hanafy, received an invitation to attend the meeting of the new International Chamber of Commerce (ICC) Council, which will be held on the sidelines of the 14th World Chambers Congress, on September 1, 2025, in Melbourne, Australia. This meeting will provide an opportunity for the Union of Arab Chambers to present its vision and priorities to the new Council.

Members of the World Chambers Federation from more than 120 countries were invited to vote over the past few weeks to select 20 chamber leaders to serve on the Federation's General Council for the period from July 1, 2025, to June 30, 2028.

Based on the election results, work has begun to select additional appointed members to ensure balanced representation of the world's various regions within the Council's membership. The full list of Council members will be officially announced by the end of June.

The International Chamber of Commerce (ICC), headquartered in Paris, France, is the world's largest business organization. It comprises the International Court of Arbitration, the World Chambers Federation (WCF), and sectoral committees that set the foundations for global trade, trade procedures and tariffs, banking, telecommunications systems, electronic commerce, and international transport. It also has observer status at the United Nations. Founded in 1919, the ICC serves international business by promoting trade and investment, opening markets for goods and services, and the free flow of capital.

Source (Union of Arab Chambers)

اختيار خالد حنفي عضوا في المجلس العام للاتحاد العالمي لغرف التجارة



اختارت غرفة التجارة الدولية ICC، أمين عام اتحاد الغرف العربية، الدكتور خالد حنفي، عضوا من ضمن 20 عضوا تم اختيارهم على مستوى العالم، في المجلس العام للاتحاد العالمي لغرف التجارة لمدة ثلاث سنوات تبدأ من 1 يوليو 2025 وحتى 30 يونيو 2028.

وأعلنت الغرفة في بيان لها أن "هذا التعيين يعكس الثقة التي أولاها المجتمع الدولي في خبرتك والتزامك".

ونوهت غرفة التجارة الدولية إلى أنها تتطلع إلى العمل والتعاون مع أمين عام الاتحاد

والغرف واتحادات الغرف العربية من أجل تعزيز التعاون بين الغرف، ودعم المؤسسات الصغيرة والمتوسطة، والمساهمة في تقوية المجتمع العالمي للغرف التجارية.

وتلقى أمين عام الاتحاد د. خالد حنفي الدعوة إلى حضور اجتماع المجلس الجديد لغرفة التجارة الدولية الذي سيعقد على هامش المؤتمر العالمي الرابع عشر للغرف التجارية، بتاريخ 1 سبتمبر 2025 في ملبورن - أستراليا. وسيشكل هذا اللقاء فرصة لعرض اتحاد الغرف العربية لرؤيته وأولوياته أمام المجلس الجديد.

وكان دُعي أعضاء الاتحاد العالمي لغرف التجارة من أكثر من 120 دولة للتصويت خلال الأسابيع القليلة الماضية لاختيار عشرين قائدا من قادة الغرف التجارية لعضوية المجلس العام للاتحاد للفترة الممتدة من 1 يوليو 2025 وحتى 30 يونيو 2028.

واستناداً إلى نتائج الانتخابات، بدأ العمل على اختيار الأعضاء المعيّنين الإضافيين لضمان تمثيل متوازن لمختلف مناطق العالم ضمن عضوية المجلس، حيث سيتم الإعلان رسمياً عن القائمة الكاملة لأعضاء المجلس بنهاية شهر يونيو الحالي.

وتعدّ غرفة التجارة الدولية ICC ومقرّها في باريس- فرنسا أكبر منظمة أعمال على مستوى العالم حيث تضم المحكمة الدولية للتحكيم، واتحاد الغرف العالمية WCF، واللجان القطاعية التي تضع أسس التجارة العالمية والإجراءات والتعريفات التجارية والبنكية ونظم الاتصالات والتجارة الإلكترونية والنقل الدولي. كما أن لها صفة المراقب في الأمم المتحدة. وتأسست غرفة التجارة الدولية عام 1919 بهدف خدمة قطاع الأعمال الدولي عن طريق تعزيز التجارة والاستثمار وفتح الأسواق للسلع والخدمات والتدفق الحر لرأس المال.

المصدر (اتحاد الغرف العربية)

CHINA'S E-COMMERCE EXPORTS REACH RECORD HIGHS

Data from the General Administration of Customs in China showed that the value of the country's e-commerce exports reached a record high in 2024, exceeding the two trillion yuan (approximately \$278.59 billion) mark annually for the first time in its history. Chinese e-commerce exports grew by 16.9 percent year-on-year last year, reaching 2.15 trillion yuan, while the total volume of cross-border e-commerce in China reached 2.71 trillion yuan. The United States was the largest market for Chinese e-commerce exports last year, accounting for 36.2 percent of total exports, followed by the United Kingdom with 11.7 percent, and Germany with 5.7 percent.

Source (Al Arabiya.net Website, Edited)



صادرات الصين عبر التجارة الإلكترونية تسجّل مستويات قياسية

أظهرت بيانات الإدارة العامة للجمارك في الصين، وصول قيمة صادرات البلاد عبر التجارة الإلكترونية إلى مستوى قياسي خلال عام 2024، متجاوزة حاجز التريليون يوان (ما يعادل نحو 278.59 مليار دولار) سنوياً، وذلك للمرة الأولى في تاريخها.

ونمت صادرات التجارة الإلكترونية الصينية خلال العام الماضي بنسبة 16.9 في المئة على أساس سنوي، لتصل إلى 2.15 تريليون يوان، في حين بلغ إجمالي حجم التجارة الإلكترونية العابرة للحدود في الصين 2.71 تريليون يوان. وكانت الولايات المتحدة أكبر سوق لصادرات التجارة الإلكترونية الصينية خلال العام الماضي، بحصة بلغت 36.2 في المئة من إجمالي الصادرات، تلتها بريطانيا بنسبة 11.7 في المئة، ثم ألمانيا بنسبة 5.7 في المئة.

المصدر (موقع العربية.نت، بتصرف)

GOLD RISES AS DEMAND FOR SAFE HAVENS INCREASES

Gold rebounded on Tuesday, June 17, 2025, as increased geopolitical uncertainty stemming from the Israeli-Iranian conflict and US President Donald Trump's call for Tehran's evacuation prompted investors to seek safe havens.

Spot gold rose 0.2 percent to \$3,388.57 per ounce, after falling more than 1 percent on Monday. US gold futures fell 0.3 percent to \$3,407.20.

Market sentiment continues to fluctuate between escalation and de-escalation regarding events in the Middle East, and these volatile shifts are pushing the price of gold toward \$3,400 per ounce.

Source (Al-Sharq Al-Awsat Newspaper, Edited)



الذهب يرتفع مع تزايد الطلب على الملاذات الآمنة

انتعش الذهب اليوم الثلاثاء 17-6-2025 مع تزايد حالة عدم اليقين الجيوسياسي الناجمة عن القتال الإسرائيلي الإيراني، ودعوة الرئيس الأميركي دونالد ترامب لإخلاء طهران، مما دفع المستثمرين إلى البحث عن ملاذات آمنة.

وارتفع سعر الذهب الفوري بنسبة 0.2 في المئة ليصل إلى 3388.57 دولار للأوقية (الأونصة)، بعد انخفاضه بأكثر من 1 في المئة يوم أمس الاثنين. وانخفضت العقود الآجلة للذهب الأميركي بنسبة 0.3 في المئة لتصل إلى 3407.20 دولار.

ولا تزال معنويات السوق تتأرجح بين التصعيد والتهيدة في ما يتعلق بالأحداث في الشرق الأوسط، وهذه التحولات المتذبذبة هي ما تدفع سعر الذهب نحو مستوى 3400 دولار للأونصة.

المصدر (صحيفة الشرق الأوسط، بتصرف)

EGYPTIAN PARLIAMENT DISCUSSES 2025-2026 BUDGET

The Egyptian House of Representatives (Parliament) discussed the draft state budget for 2025-2026. The discussions witnessed controversy between those who criticized the government's borrowing policy and the increase in interest rates on debt, and those who defended the budget presented by the government under "exceptional international circumstances that require national unity." Revenues in the new Egyptian budget, approved by the government last March and sent to Parliament, are estimated at approximately 3.1 trillion Egyptian pounds (\$61 billion), with an annual growth rate of 19 percent. Meanwhile, expenditures amount to 4.6 trillion Egyptian pounds (\$91.1 billion), an increase of 18 percent, with an expected deficit of 1.5 trillion Egyptian pounds (\$29.6 billion).

Source (Al-Sharq Al-Awsat Newspaper, Edited)



البرلمان المصري يناقش موازنة 2025-2026

ناقش مجلس النواب (البرلمان المصري)، مشروع الموازنة العامة للدولة (2025 - 2026)، حيث شهدت المناقشات جدلاً بين من انتقد من النواب سياسة الحكومة في الاقتراض، وزيادة فوائد الدين، وبين من دافع عن الموازنة التي قدمتها الحكومة في "ظروف استثنائية دولية تتطلب اصطفاً وطنياً". وتقدر الإيرادات في الموازنة المصرية الجديدة، التي أقرتها الحكومة في مارس (آذار) الماضي وأرسلتها إلى مجلس النواب، بنحو 3.1 تريليون جنيه (61 مليار دولار) بمعدل نمو سنوي 19 في المئة. في حين يصل حجم المصاريف إلى 4.6 تريليون جنيه (91.1 مليار دولار) بزيادة 18 في المئة، بعجز متوقع 1.5 تريليون جنيه (29.6 مليار دولار).

المصدر (صحيفة الشرق الأوسط، بتصرف)

WORLD BANK: FOREIGN INVESTMENT IN DEVELOPING COUNTRIES FALLS TO THE LOWEST LEVEL SINCE 2005

The World Bank warned that foreign direct investment (FDI) flows to developing economies have fallen to their lowest level since 2005. This is due to rising trade and investment barriers that pose a major threat to global efforts to mobilize financing for development. FDI is the primary driver of economic growth and improved living standards.

According to a World Bank report, developing economies received only \$435 billion in FDI, the lowest level since 2005. This coincides with a significant slowdown in FDI flows to advanced economies. High-income economies received only \$336 billion in 2023, the lowest level since 1996.

FDI flows to developing economies in 2023 amounted to only 2.3 percent, nearly half the figure during the peak year of 2008.

Source (Al-Sharq Al-Awsat Newspaper, Edited)



البنك الدولي: الاستثمارات الأجنبية في الدول النامية تعبط لأدنى مستوى منذ 2005

حذر البنك الدولي من انخفاض تدفقات الاستثمار الأجنبي المباشر إلى الاقتصادات النامية إلى أدنى مستوى لها منذ عام 2005. وذلك في ظل تزايد الحواجز التجارية والاستثمارية التي تعد تهديداً كبيراً للجهود العالمية لتعبئة التمويل من أجل التنمية. فيما تعد الاستثمارات الأجنبية المباشرة الدافع الرئيسي للنمو الاقتصادي وتحسين مستويات المعيشة.

ووفق تقرير البنك الدولي تلقت الاقتصادات النامية 435 مليار دولار فقط من الاستثمار الأجنبي المباشر، وهو أدنى مستوى منذ عام 2005. ويتزامن ذلك مع تباطؤ تدفقات

الاستثمار الأجنبي المباشر إلى الاقتصادات المتقدمة إلى حد كبير. إذ تلقت الاقتصادات ذات الدخل المرتفع 336 مليار دولار فقط عام 2023، وهو أدنى مستوى منذ عام 1996.

بلغت تدفقات الاستثمار الأجنبي المباشر إلى الاقتصادات النامية عام 2023 ما نسبته 2.3 في المئة فقط، أي ما يقرب من نصف الرقم خلال عام الذروة 2008.

المصدر (صحيفة الشرق الأوسط، بتصرف)

OIL PRICES JUMP ABOUT 1 PERCENT AS MIDDLE EAST TENSIONS

ESCALATE

Oil prices rose about 1 percent in trading on Tuesday, June 17, 2025, amid escalating geopolitical tensions in the Middle East. This came after US President Donald Trump called on everyone to evacuate Tehran, increasing the likelihood of an escalation of the conflict and a disruption to oil supplies from the region.

Brent crude futures rose 0.56 percent to \$73.64 per barrel. US West Texas Intermediate crude rose 0.59 percent to \$72.19 per barrel. Both crudes had risen by more than 2 percent earlier in the session. Oil prices closed down more than 1 percent on Monday, supported by media reports indicating that Iran was seeking to halt the fighting, which raised hopes for a easing of tensions.

[Source \(CNBC Arabia, Edited\)](#)

أسعار النفط تقفز بنحو 1 في المئة مع تصاعد التوتر في الشرق الأوسط



ارتفعت أسعار النفط بنحو 1 في المئة في تعاملات اليوم الثلاثاء 17-6-2025، وسط تصاعد التوترات الجيوسياسية في الشرق الأوسط، وذلك بعد أن دعا الرئيس الأميركي دونالد ترامب الجميع إلى إخلاء طهران، مما زاد من احتمالات تفاقم الصراع وتعطل الإمدادات النفطية من المنطقة.

وصعدت العقود الآجلة لخام برنت بنسبة 0.56 في المئة، إلى 73.64 دولاراً للبرميل. كما ارتفع خام غرب تكساس الوسيط الأميركي بنسبة 0.59 في المئة، ليصل إلى 72.19 دولاراً للبرميل. وكان الخامان قد

سجلا ارتفاعاً بأكثر من 2 في المئة في وقت سابق من الجلسة. وكانت أسعار النفط قد أغلقت على تراجع بأكثر من 1 في المئة يوم أمس الاثنين، بدعم من تقارير إعلامية أشارت إلى سعي إيران لوقف القتال، ما عزز الآمال بانحسار التوترات.

[المصدر \(موقع CNBC Arabia، بتصرف\)](#)

SULTANATE OF OMAN ACHIEVES ITS INVESTMENT GOALS IN THE TOURISM SECTOR

The Ministry of Heritage and Tourism revealed that the tourism sector has received investment inflows amounting to approximately OMR 2.59 billion (\$6.74 billion) since the launch of the tenth five-year plan in 2021.

The plan aims to attract approximately OMR 3 billion (\$7.8 billion), with a focus on empowering small and medium enterprises and ensuring their integration into tourism value chains.

The government aims to increase the number of annual visitors to more than 11 million by 2040, compared to approximately 4 million tourists at the end of last year. Thus, the Omani government is close to achieving its investment goals for the tourism industry in the current five-year plan, which ends this year, amid intensive efforts by officials to develop this vital sector, which is important for diversifying sources of income.

[Source \(Al-Arab Newspaper of London, Edited\)](#)

سلطنة عمان تحقق أهدافها الاستثمارية في قطاع السياحة

كشفت وزارة التراث والسياحة عن أن قطاع السياحة حظي منذ انطلاق الخطة الخمسية العاشرة في عام 2021 وإلى غاية الآن بتدفقات استثمارية بلغت حوالي 2.59 مليار ريال (6.74 مليار دولار).

وتستهدف الخطة استقطاب نحو ثلاثة مليارات ريال (7.8 مليار دولار) مع التركيز على تمكين المؤسسات الصغيرة والمتوسطة، وضمان إدماجها في سلاسل القيمة السياحية.

وتهدف الحكومة إلى زيادة عدد الزوار سنوياً إلى أكثر من 11 مليون سائح بحلول العام 2040، مقارنة بنحو 4 ملايين سائح بنهاية العام الماضي. وبذلك تكون اقتربت الحكومة العمانية من تحقيق أهدافها الاستثمارية الموجهة لصناعة السياحة في المخطط الخماسي الحالي الذي ينتهي هذا العام، وسط جهود حثيثة من المسؤولين لتنمية هذا القطاع الحيوي المهم في تنويع مصادر الدخل.

[المصدر \(صحيفة العرب اللندنية، بتصرف\)](#)

